
қой май, одан отын да дайындай-
мыз. АЭС салу үшін əуелі рефе-
рен дум өтіп, халық дауыс беруі 
керек. Содан кейін барып құ  ры-
лысты қай ел жүргізілетіні ше ші-
леді. 4 нұсқа бар: Ресей, Қытай, 
Фран ция жəне Оңтүстік Корея.
Тағы бір айта кетерлігі, АЭС 

іс ке қо сылса жаңа жұмыс орын-
да ры құ рылады. Ондағы 1 жұ-
мыс орны ара лас экономика 
дең ге йін де 10 жұ мыс орнының 
ашы луы на себеп кер болады. 
Есептеу лер бойынша бізге 2 
мың маман қа жет екен. Де мек, 
онда 20 мың адам жұмыс іс тей ді 
деген сөз. 

? - Өскемендегі Жібек мата-
лар  комбинаты ықшам 

ау да нында Ресеймен келісім-
шарт не гізінде жылу электр 
ор талығы са лынбақшы. 
Бұл ауасы лас Өскемендегі 
ең таза аудан. Ел ара сында 
енді сол жақтың да ауасы 
бұзылатындығын айтып, на -
ра зылық білдіріп жатқандар 
бар. Осы тұрғыда сіздің ойы-
ңыз қа лай?

- Қыс кезінде Өскемендегі екі 
жы  лу электр орталығына ауыр 
жүк  теме түседі. Оның үстіне 
жа ңа көп қабатты үйлер көптеп 
са лы нып жа тыр. Əсіресе Жібек 
ма талар ком би наты ықшам ау-
да нында құрылыс қар қынды 
жү руде. Қазақстан мен Ресей 
Президенттерінің келісімі не  гі-
зінде бізде салынатын 3 қа зан-
дық тың бірі Өскеменде ор на лас-
пақ.  Бұл үйлерді жылумен қамту 
жа  ғынан жақсы қадам. Ал эколо-
гия тұрғысынан алғанда əлбетте 
жа  ман. Ол жаңа ЖЭО көмірмен 
жа  ғылады деп айтылды. Газбен 
жы  лыту туралы ұсыныстар да 
жа  салды. Егер газды таңдасақ, 
та  ғы да млрд-таған шығынды 
қа жет етеді. Себебі бізде газ құ-
бы ры  жоқ, оны тасылмалдау 
қажет. Кө  мір болса, өзімізде бар. 
Бірақ қа  зір онсыз да Өскеменнің 
эко ло  гиясы оңып тұрған жоқ. 
Қалаға кі  ріп келе жатсаңыз, 
қою газдан кə  сіпорындардың 
мұржасы ғана кө рінеді. Енді 
бір ЖЭО салынса жағ дай одан 
сайын қиындайтыны рас. Ал са-
лынбаса, жылу қуаты же тіспейді. 
Бұл мəселеде мама н дар мұқият 
ақылдасып, ортақ ше шімге ке-
леді деген ойдамын.

- Əңгімеңізге көп рахмет!

Талғатжан МҰХАМЕТБЕКҰЛЫ

5Өзекті мəселеМенiң 
 ӨЛКЕМ 21 желтоқсан 2023 ж 

Жыл сайын желтоқсан айының үшінші жексенбісін-
де елімізде Энергетиктер күні атап өтіледі. Маңызы 

зор салада маңдай терін төгіп жүрген бұл мамандарды 
ха лықтың көбі жарық немесе жылу өшкенде ғана еске 
ала ды. Ал шынтуайтында, олардың жұмысы күнделікті 
өмі рімізге тікелей қатысты. Осы ретте, Д.Серікбаев атын-
да ғы ШҚТУ-дың Энергетика факультетінің деканы Айбек 
Ақаев ты əңгімеге тартқан болатынбыз. Ол бізге өңірдегі 
энер гетика саласының жай-күйін, Риддер ЖЭО-дағы 
апат тардың себебін, Өскеменде тағы бір жылу электр ор-
та лығы салынуының зияны мен пайдасын айтып берді. 

Тұншығайық па, əлде тоңайық па? Тұншығайық па, əлде тоңайық па? 
Ауасы лас қалаға жаңа жылу электр орталығын салу қаншалықты қажет?  

? - Энергетика саласына  
қы зығушы лығыңыз қа-

лай  оянды?
- Өзім 1981 жылы бұрынғы 

Семей облысы Ақуат ауданын-
да дүниеге келдім. Социалистік 
деп аталатын ауылдағы Гагарин 
атын дағы мектепте білім алдым. 
90 жылдары ауылда жарық жиі 
өшіп қалатын. Ол кезде себебін 
тү сін бейміз ғой. Əйтеуір кешке 
үй ге келіп сабақ қарайын десек 
жа рық жоқ. Майшам жағуға тура 
ке ле тін. Сыныптағы оқушылар 
тү гел жиналып, басшылыққа осы 
туралы хат та жазған болатын-
быз. Мөлшері 5-6 сыныпта оқи-
мын.  Үнемі бəріне "Өскенде 
элек трші болып, ауылдың жарық 
мə селесін шешемін" дейтінмін. 
Сөй тіп, осы салаға бет бұрдым.    

1998 жылы мектепті қызылға 
бі тірген соң, Павлодардағы 
С.Торайғыров атындағы мемле-
кет тік университетке инженер 
электрші мамандығына оқу-
ға  түстім. Бес жылдан кейін 
қолыма диплом тиді. Сол уа-
қыт та университетте 5-курс та 
едім. Өз жоспарым бойынша 
ма ман дығыма сəйкес жұмыс із-
дей бас тадым. Бірақ жоғары оқу 
орны ндағы ұстаздарым күтпеген 
ұсы ныс жасады. "Сен осында 
қал саңшы. Өндіріске кез келген 
уа қытта бара аласың. Одан да 
бізде сабақ бер. Кафедраға мұ-
ға лім бол" деді. Ойлана келе ке-
лі сім бердім. 
Қызмет баспалдағының бар -

лық сатысынан өтіп, де кан  
орынбасарлығына та ға йын-
далдым. Ал 2017 жылы Өс ке-
мен  дегі Д.Серікбаев атындағы 
ШҚТУ-ға шақырту алып, осында 
ауысып келдім. Бүгінде сол уни-
верситетте Энергетика фа куль-
те  тінің деканымын.  

? - Энергетиктерді дайын-
дауда басқа жоғарғы оқу  

орындарынан қандай өз ге ше-
лік теріңіз бар?

- Бізде бұл салаға көп 
көңіл бөлінуде. 2018 жылы 
университеттің құрылғанына 60 
жыл толғанда Энергетика ка-
федрасы факультетке айналды. 
Өңірдегі кəсіпорындар басшыла-
ры, Шығыс Қазақстандағы энер-
гетика саласының ардагерлері 
келіп, салтанатты шара өткіздік. 
Өзім баяндама жасап, алдағы 
жоспарларымызды айттым.

? - Қазір сол жос пар ла ры-
ңыз  іске асып жатыр ма?

- Ең негізгі мақсаттардың бі-
рі  – факультеттегі кадрлық құ-
рам ды бекіту, энергетикалық 
ма мандықтарды аккредиттеу-
ден өткізу болды. Одан кейін 
кəсіпорын дармен өзара ын ты-
мақ тастықты күшейтіп, диплом 
ал ған соң бірден жұмыспен қам-
тылған студенттердің санын арт-
тыру міндеті тұрды. "Электоэнер-
ге тика", "Жылу энергетикасы" 
ма мандықтары бакалавриат, 
ма гистратура бойынша ASIIN 
ха лықаралық неміс агенттігінің 
ак кредиттеуінен 5 жылға сəтті 
өт тік. Талап өте қатаң. Бірақ сол 
ак кредиттеудің пайдасы көп. 
Мəселен, түлектеріміз Еуроодақ 
ел деріне барса дипломды ност-
ри фикациялау рəсімін өтпей, бір-

ден жұмысқа қабылдана бере ді.
2019 жылы "Жылу энергети-

ка сы" мамандығы бойынша 
докторантура аштық. Бұл ма-
ман дардың өздерін ғылыми 
тұр ғыда жетілдіруіне мүмкіндік 
бер ді. Кəсіпорындармен үнемі 
бай ланыстамыз. Оларға іс-тə-
жірибеден өтуге баратын жас-
тар дың көбі жұмысқа қалып 

жа тыр. Оның себебін айтайын. 
Біз де университет базасында 
құ зыреттілік орталығы бар. Сол 
жер де студенттер сабақта оқыған 
тео рияны нақты тəжірибеде көре 
ала ды. Мысалы, кезінде өзім 
уни верситетте оқып жүргенде бір 
үй ге қонаққа барсам "Айбек, сен 
эле ктрші мамандығында оқисың 
емес пе? Мына бөлмеге жарық 
тар тып берсеңші" дейтін. Тарта 
алмайтынымды айтқанда екі бе-
тім шиедей қызарып, ұялып ке-
те тінмін. Бірақ менің кінəм жоқ. 
Са бақта оны бізге үйретпеген. 
"Ин женер электрші" мамандығы 
бол ған соң мұғалімдер станса-
лар ды басқаруды, тоқты өндіруді 
оқыт қан. Жарық тарту жағы мүл-
де сөз етілмеді. Ал қазір уни-
верситеттегі құзыреттілік ор-
та лығында біз осының бəрін 
үй ретеміз. 

? - Шығыс Қазақстан энер-
ге тикасының бүгінгі ахуа-

лы қандай? Даму бар ма, əлде 
тұ ралап қалды ма? Риддердегі 
жы лу электр орталығындағы 

апат тардан былтыр 50 мыңнан 
ас там халқы бар білдей бір қа-
ла жылусыз қалған еді…

- Риддердегі жəне Өскемендегі 
ЖЭО-ларда болған апаттардың 
бі р неше салдары бар. Оның 
ішіндегі ең негізгісі – ин ф ра құ-
рылымның тозуы. Маман тап-
шы лығы мəселесі де өзекті. 
Жал пы энергетика саласының 
ахуа лына қатысты айтар болсақ, 
ат қарылып жатқан жұмыстар, əлі 
де қолға алынуы тиіс шаруалар 
аз емес. Биыл қыркүйек айын-
да Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев халыққа Жолда уында 
энергетика туралы сөз қоз ғап, 
еліміздің энергетикалық қауі п сіз-
ді гін қамтамасыз етіп, көрші ел-
дер ге тəуелділіктен арылуымыз 

ке ректігін айтқан болатын.
Мұның бір жолы – атом электр 

с тан сасын салу. Халқымыз Се-
мей полигонының зардабын əлі 
ұмыт пағандықтан АЭС жайлы 
ес тісе секемдене қарайды. Бі рақ 
ашығын айтқанда бүгінгі тех но ло-
гия дамыған заманда он дай қор-
қы ныш жоқ. Стансаны Фу кусима, 
Чер нобыль апаттарын ескеріп, 
қа уіпсіздікті бірінші орынға қойып 
са лады. Сол с тан са ларда ескі 
гра фиттік реакторлар болған. Ал 
қа зір гі жаңа реактор лар тұрған 
АЭС-тер де ірі апат мүлде болып 
көрген емес.

? - Сонда Қазақстанға АЭС 
сал ған жөн деп ойлайсыз 

ба?
- Иə. Біріншіден, атом электр 

стан  сасы – жасыл энергетикаға 
жа  тады. Оның экологияға еш 
зия ны жоқ, ауаға зиянды шы-
ға  рынды бөлмейді. Одан кейін 
уран ның жылу беру қуаты жо-
ғары. 1 келі ураннан мыңдаған 
тон на кө мір дің шығаратын қуатын 
алу ға болады. Яғни, ауаны лас-
тай тын  қаншама көмірқышқыл 
га зын жойып, экологияның жақ-
са руына жол ашылады. Екінші-
ден, уран өзі мізде бар. Əлем 
бо йынша уран өн діруден үздік 
үш тікте тұрмыз. Тек өндіріп қана 

"Риддердегі жəне 
Өскемендегі ЖЭО-ларда 
болған апаттардың 
бірнеше салдары бар. 

Оның ішіндегі ең негізгісі – 
инфрақұрылымның тозуы"

"Қазақстан мен Ресей 
Президенттерінің келісімі 
негізінде бізде салынатын 3 
қазандықтың бірі Өскеменде 

орналаспақ"

Айбек АқаевАйбек Ақаев


